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Oaspeti în redactie,,

ugat de prof. dr. Ana Maria Cotoșpan, omul alături 
de care am dat contur activității mele jurnalistice 

în Dobrogea apostolică, să scriu despre o personalitate a 
administrației dobrogene, gândul meu cel dintâi s-a îndreptat 
către doamna Mariana Gâju.

Poate și pentru că prima mea întâlnire cu Domnia Sa 
a stat sub semnul mirării. Căci de mirare este capacitatea, 
rar întâlnită, a acestei doamne de a se identifica cu lucrurile 
la care este atentă. Astfel, am văzut-o ascultând oameni ai 
comunei și am auzit cum răspunsurile sale obnubilau decent 
tristețile interlocutorilor săi. Am înțeles atunci că în inima 
acestei doamne încape atâta înțelegere și dragoste pentru 
oameni cât cer încape în sufletul îngeresc al unui copil. Apoi, 
m-am aflat  la Cumpăna, când a primit, în prezența miilor de 
localnici și invitați, delegațiea unionistă a tinerilor de peste 
Prut. Erau basarabenii tineri temători că Basarabia a făcut 
și, din păcate, mai face parte din planurile expansioniste 
ale Rusiei, cel puţin de la Petru cel Mare încoace. Cel 
care pune însă pe hîrtie, în mod explicit, anexarea acestei 
provincii româneşti este Rostopcin, în 1801, şi anume într-
un Memoriu către Ţarul Pavel I, text pe care, după cîteva 
decenii, Turgheniev i-l va da istoricului Jules Michelet. În 
1812, acest Rostopcin avea să dea foc Moscovei...

Atunci, emoționată, desprinsă din îmbrățișările 
tinerilor, această doamnă ne-a convins pe toți cei de față, 
că „tinerețea e molipsitoare”. Avea dreptate. Căci numai 
stăpânită de tinerețe perpetuă, de drag de consătenii săi și 
de neamul ei cel românesc, primarul Mariana Gâju a reușit 
să  facă din Cumpăna comuna pe lângă care se află și orașul 
Constanța!

Veniți la Cumpăna și veți ajunge să credeți că există și 
miracole puse la cale prin… muncă.

Miroase văzduhul a primăvară și din acest loc de 
pagină, trimit spre dânsa acest buchet cu cuvinte de prețuire, 
convins fiind că Domnia Sa știe că înlăuntrul cuvântului de 
prețuire și dragoste șade întreg Dumnezeu.

 Vasile TODI

R

GLIMBOCA

Mariana Gâju
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RECAS Timiș,

Vă așteptăm 
în orașul nostru!

Pagină realizată de Jovana STAN

Î

Domeniul Herneacova
Herneacova este una dintre 

localitățile aparținătoare orașului 
și una dintre cele mai vechi ale 
județului, atestată documentar 
în 1349. La începutul secolului 
al XIX-lea, Herneacova a fost 
cumpărată de familia Bydes-
kulhy, iar mai târziu intră în 

proprietatea grofului maghiar 
Iakabfi, care își construieste un 
conac la marginea pădurii. Aici 
se îmbină o istorie bogată și 
fascinantă, o arhitectură rustică și 
o ambianță naturală relaxantă. Pe 

o suprafață de 158 de hectare, s-a 
demarat o investiție etapizată care 
cuprinde două terenuri pentru 
echitație, trei trasee prin pădure, 
pentru pasionații de mountain 
bike dintre care unul XCO, un 
restaurant cu o capacitate de 150 
de locuri în interior și 200 de 
locuri pe terasă, spații de joacă 
pentru copii și o stână unde 
puteți savura preparate culinare 
specifice. Domeniul Herneacova, 
fiindcă despre el este vorba, este 
destinația ideală pentru cei care 
vor să viseze cu ochii deschiși, să 
se rupă de aglomerația urbană și 
să se relaxeze în sânul naturii. 

Herghelia Izvin
Herghelia Izvin a fost în- 

ființată în anul 1968, când s-a 
mutat întregul efectiv de la Pă-
dureni la Izvin. Herghelia are 
ca principal obiect de activitate 

creșterea, selecționarea și califi-
carea cailor de rasă, din rasele 
Nonius, Ardenez și Pur Sânge 
Englez. Este singura crescătorie 
de cai Nonius din țară, iar 
numărul animalelor „previzibil 
imprevizbile” se ridică la 350.

Pentru turiști, Izvin este o 
altă oază de liniște, pentru că aici 
nu vei auzi decât ropotul cailor 
și foșnetele frunzelor în bătaia 
vântului. 

Așadar, nu ratați aceste 
destinații atunci când doriți o 
schimbare de un moment în viața 
dumneavoastră! 

n data de 20 ianuarie 2017, în cadrul 
unei ședințe a Consiliului Local, s-a 

aprobat Hotărârea nr. 3, privind aprobarea rețelei 
unităților de învățământ preuniversitar de stat și 
privat, acreditat și autorizat, a orașului Recaș, care 
va funcționa în anul școlar 2017-2018. Proiectul 
de hotărâre a fost inițiat de către domnul primar, 
iar propunerea privind rețeaua de învățământ a 
venit din partea Comisiei pentru administraţie 
publică locală, juridică, ordine publică şi drepturi 

O

Transparență decizională
cetăţeneşti, învăţământ, sănătate, cultură, tineret şi 
sport de la nivelul Consiliului Local al Oraşului 
Recaş. Așadar, în orașul Recaș vor funcționa în 
anul școlar 2017-2018 următoarele unități de 
învățământ: Liceul Teoretic Recaș, Grădinița cu 
program prelungit Recaș, Grădinița cu program 
normal Herneacova, Grădinița cu program normal 
Stanciova, Școala Gimnazială Izvin, Școala 
Gimnazială Bazoș, Grădinița cu program normal 
Izvin și Grădinița cu program normal Bazoș. 

rașul Recaș este cunoscut mai ales datorită cramelor 
sale. Povestea vinului pe aceste meleaguri se pierde 

în negura istoriei. Când au sosit aici, romanii au găsit plantații 
de vie  și, sorbind din nobila licoare, soldații și-au zis: „atât de bun e vinul acesta încât trebuie că am ajuns 
pe meleagurile unde s-a născut însuși Bacchus!”. Însă luna aceasta nu vom vorbi despre Cramele Recaș, ci 
despre celelalte obiective turistice, pe care vă invităm să le vizitați.
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SÂNMIHAIU ROMÂN

Emanuel BĂLAN - Secretar Primăria Sânmihaiu Român

„Întotdeauna trebuie să pleci cu dreptatea în mână!”

m stat de vorbă luna aceasta cu domnul secretar al comunei Sânmihaiu Român, un tânăr 
profesionist și plin de charm. Vârstele apropriate ne-au permis să ne adresăm la per tu, fără 

însă a compromite solemnitatea dialogului:
A

ști foarte tânăr 
și ți-ai găsit 

calea, ca să spunem așa. 
Ce sistem de valori te-au 
ghidat și te ghidează? 

De mic am 
deprins, din familie în 
primul rând, anumite 
valori morale după care 

mă ghidez. Sistemul meu de valori poate trece 
pentru mulți drept unul mai puțin funcțional, 
dar pentru mine este cel mai potrivit. Adică, 
întotdeauna, consider că trebuie să pleci cu 
dreptatea în mână. Niciodată fără ea. În primul și 
în primul rând, pun preț pe adevăr, pentru că fără 
a valoriza adevărul poate câștigi o bătălie, două, 
dar războiul se câștigă prin dreptate și adevăr. În 
al doilea rând, pun cultura la căpătâiul unei vieți 
împlinite. Consider că un om fără cultură nu va 
putea să schimbe vreodată ceva în orice sistem ar 
lucra și să aducă un  plusvaloare în acel sistem.

Având atâtea opțiuni, ai ales ca domeniu de 
studiu dreptul. De ce?

Din clasa a patra, vream să activez în 
domeniu. Iar în familie am doi juriști pe care i-am 
apreciat de mic. Mi s-a părut o profesie nobilă, o 
profesie prin care poți accede la ceva mai  bun și 
una prin care, efectiv, ajuți oameni. Este o profesie 
liberală în definitiv. Nu profesia de jurist în sine, ci 
ceea ce faci, pentru că te dezvolți prin recomandare. 
Dacă ești bun, ești recomandat și altora.

Haide să le spunem cititorilor foarte pe 
scurt ce face un secretar al unei primării.

În primul rând, verifică tot ce intră și ce iasă 
în instituție să fie legal. Adică, protejează oamenii, 
aparatul de specialitate, primarul, consiliul local 
de eventuale abuzuri, de eventuale nereguli cu 
privire la respectarea legii. Pe lângă aceasta, facem 
tot ce se poate și ce e nevoie, pentru că aparatul 
de specialitate în primării este mic, destul de lung 
dimensionat și atunci trebuie să ne descurcăm cu 
ce avem, astfel că de multe ori facem lucruri care 
depășesc aria noastră de atribuții.

Ceea ce înseamnă că secretarul este un om-

cheie. Care sunt cele mai mari satisfacții la locul 
de muncă?

Cele mai mari satisfacții sunt oferite de 
momentele în care ajuți oamenii și îi vezi că pleacă 
mulțumiți și fericiți sau de cele în care reușești să 
îți apropii proiecte de mare anvergură sau când 
reușești să implementezi acele proiecte și observi 
satisfacția celor din jur.

Dar dificultăți?
Eu lucrez în administrație de mult timp. 

Dificultăți întâlnim în fiecare zi pentru că legislația 
noastră este foarte mare, foarte stufoasă și, după 
cum bine știi, noi suntem verificați de ale entități, 
cum e Curtea de Conturi, și atunci ajungi să fii 
pus într-o situație delicată pentru simplul fapt 
că s-a modificat un articol dintr-o lege și nu s-au 
urmat anumite proceduri, și altele. Dar dacă s-ar 
implementa un sistem managerial bine pus la punct 
nu am avea aceste probleme. 

Există neconcordanțe între legi?
Uneori se întâmplă să existe, nu neapărat 

neconcordanțe. Îți dau cel mai banal exemplu 
pentru a înțelege mai bine: legea pășunatului, 
prin care noi, dacă dorim să schimbăm sau 
cineva dorește să schimbe o pășune intravilan sau 
extravilan, și doresc să schimbe destinația acestuia 
în curs construcții, să dezvoltăm un PUZ, o zonă 
industrială, cu case de locuit, nu putem fără a da 
la schimb alte terenuri. Aici, consider că ar trebui 
făcută o modificare. Cel puțin Sânmihaiu Român se 
confruntă, într-o lună, cu mari probleme de genul 
acesta. Și nu numai noi, ci cred că 60-70% din 
unitățile administrativ teritoriale din Timiș.

Am înțeles… Pentru că spațiul nostru  
e limitat, propun să încheiem acest dialog cu  
un mesaj pentru cetățenii comunei Sânmihaiu 
Român.

Doresc să trăim într-o localitate mai 
dezvoltată, mai curată, mai bună. Să aibă răbdare 
până reușim să implementăm proiectele care sunt 
în derulare și pentru care așteptăm finanțare, să 
aibă încredere că tot ceea ce primăria face, face 
pentru ei și nu pentru altcineva.

Ionela-Flavia FANU

Timiș

E
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NICOLAE BALCESCU

Viorel BĂLAN - Primar al comunei Nicolae Bălcescu

Constanța

)

„Le transmit concetățenilor mei să mă sprijine 
în continuare, pentru că nu îi voi dezamăgi!”

câteva dintre proiectele care trebuiau împlinite. De 
aceea, le transmit concetăţenilor mei să mă sprijine 
în continuare, pentru că nu îi voi dezamăgi. Să 
rămână alături de mine, iar eu, la rândul meu, îmi 
iau angajamentul de a face tot ce îmi stă în putinţă să 
duc la îndeplinire lucrurile de care comunitatea are 
nevoie”, spune primarul Viorel Bălan.

Printre realizările administraţiei conduse de 
primarul Viorel Bălan se numără: modernizarea 
drumului de exploatare – proiect finanţat din 
fonduri PNDR; Montarea de pavele şi borduri 
în satul Dorobanţu – proiect finanţat din bugetul 
local; Lucrări de construire şi finisaje la Biserica 
din satul Dorobanţu – proiect finanţat din bugetul 
local; Consolidarea şi reabilitarea clădirii Liceului 
I.C.Brătianu – proiect finanţat din fonduri de la 
Inspectoratul Şcolar Judeţean Constanţa; Lucrări 
de modernizare la Căminul Cultural N. Bălcescu 
- proiect finanţat din bugetul local; Asigurarea 
transportului până, şi de la unităţile de învăţământ 
pentru elevii care au domiciliul în comună (IAS 

N.Bălcescu, IAS Dorobanţu şi Mihail 
Kogălniceanu); Acordarea de sume 
pentru diverse evenimente: 18 ani (150 
lei), prima căsătorie (500 lei) şi 50 ani de 
căsătorie (300 lei); Acordarea de ajutoare 
de urgenţă pentru acoperirea nevoilor de 
bază ale familiei sau persoanei singure 
aflată în situaţie de necesitate sau chiar 
risc din cauza diferitelor probleme; 
Acordarea de ajutoare de înmormântare 
pentru decedaţii care reprezintă cazuri 
sociale; Acordarea de burse de merit 
elevilor din unităţile de învăţământ 
preuniversitar pentru rezultatele la 
învăţătură. 

a Nicolae Bălcescu 
lucrările continuă 

în ritm susţinut, comuna 
fiind în plină transformare 
prin realizarea de lu- 
crări menite să îmbună-
tăţească nivelul de trai al 
locuitorilor. “Este o co- 
muniune între primar şi 

cetăţeni în a pune în aplicare proiectele pe care 
le avem. Ideile, opiniile tuturor locuitorilor sunt 
importante şi le vom lua în considerare, analizându-
le cu atenţie. Vom încerca să le punem în practică 
pentru prosperitatea comunităţii noastre. Toată 
echipa mea asigură o totală implicare în activitatea 
administrativă autorităţii locale, modernă şi cu 
obiective ambiţioase”, spune primarul Viorel 
Bălan. Potrivit acestuia, Primăria şi Consiliul local 
lucrează intens pentru finalizarea lucrărilor începute, 
dar depun eforturi şi pentru proiecte noi, necesare 
comunităţii. “Nu avem timp de pierdut. Cele mai 
importante sunt introducerea canalizării 
în satele Dorobanţu şi Nicolae Bălcescu, 
şi asfaltarea străzilor din comună, cu 
bani din proiecte guvernamentale. 
Am putut realiza multe proiecte cu 
fonduri din bugetul local sau finanţări 
obţinute, dar trebuie să privim spre 
viitor, iar canalizarea şi asfaltarea 
sunt primordiale”. Edilul se declară 
mulţumit de lucrurile pe care a reuşit 
să le realizeze până acum, în calitate 
de şef al administraţiei locale, dar 
consideră că s-ar fi putut şi mai mult. 
“Întotdeauna e loc de mai bine, desigur, 
dar mă bucur că am reuşit să facem 

Botezul cailor, o tradiție păstrată la Nicolae Bălcescu
Î n fiecare an, pe 6 ianuarie, când creştinii sărbătoresc Boboteaza, 

şi caii primesc Botezul Domnului, fiind un obicei vechi de sute 
de ani, ce se mai păstrează în puţine locuri din ţară. Tradiţia a fost 
reînviată în anii ’90, deoarece obiceiul fusese interzis de autorităţi 
în perioada comunistă. Şi în comuna Nicolae Bălcescu este păstrat 
cu sfinţenie Botezul Cailor, zeci de crescători şi iubitori de cabaline 
strângându-se la marginea satului, în 15 ianuarie, pentru a participa la 
acest frumos obicei, care nu a putut fi ţinut în 6 ianuarie, de Bobotează, 
din cauza frigului, însă administraţia locală a găsit o soluţie. “Din câte știți, din cauza vremii nefavorabile, nu 
am putut desfășura sărbătoarea Bobotezei în 6 ianuarie. Așa că, pentru păstrarea tradiției, am mutat duminică, 
pe data de 15 ianuarie, festivitatea pentru Bobotează şi Botezul Cailor, care a început la ora 11:30. După 
terminarea Sfintei Liturghii de la Biserică, oamenii au venit în număr mare la marginea comunei, unde a avut 
loc întrecerea de cai”, precizează primarul Viorel Bălan.

L

Pagină realizată de Ada MAXIM
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F.C.S. Bistra Glimboca

GLIMBOCA

Cei mai mari investitori 
intenționează să mărească producția

G

Caraș-Severin

rupul italian Custom, specializat în 
dezvoltarea de echipamente și software 

pentru automatizarea punctelor de vânzare, și-a 
propus să dubleze producția de 130.000 de case de 

„La mulți ani tuturor femeilor!”
Petru Crîsnic - Primar al comunei Glimboca

E

 Pagină realizată de Jovana STAN

at fiind că se apropie Ziua Femeii, sărbătoare mult așteptată de noi, 
bărbații, nu pentru că ar fi singura zi în care vă arătăm cât de mult vă 

apreciem, ci pentru că este ziua dedicată dumneavoastră în totalitate, doresc să 
adresez urările mele de bine tuturor doamnelor, domnișoarelor și, mai ales, ma- 
melor. Vestitul Miguel de Cervantes spunea că „femeia este sufletul bărbatului, 
lumina care îl călăuzește. Femeia este gloria.” Eu zic că femeia este mai mult de 
atât. Femeia este însăși rațiunea bărbatului de a trăi.  Femei, fiți fericite pentru 
ceea ce sunteți, fiți mereu vesele și iubitoare, mereu puternice și pline de glorie! 
Pentru răbdarea și înțelegerea voastră, pentru locul pe care l-ați câștigat în  

cartea istoriei pământești, sunteți speciale. Așadar, vă urez ani mulți cu bucurie, o primăvară așa cum 
este cea izvorâtă din sufletul vostru și o viață plină de armonie!

chipa de fotbal, cu tradiție în comuna 
noastră, și-a asigurat un loc confortabil 

în clasament, după primul tur al sezonului 
actual. În ultimele etape, desfășurate înaintea 
sărbătorilor de iarnă, F.C.S. Bistra Glimboca a 
înregistrat niște victorii zdrobitoare în meciurile 
cu A.S. Speranța Vârciova, C.SM. Caransebeș 
și A.S. Foresta Armeniș. Formația condusă de 
Vasile Ivan îi are ca principali competitori pe 
A. S. Foresta Armeniș, A. S. Vulturii Obreja și 
A. S. Era S Comexim Caransebeș, ocupantele 
podiumului în clasamentul actual.  Bineînțeles 
că echipa, a cărui președinte este chiar edilul 

comunei, Petru Novac Crîsnicu, intenționează ca 
în turul următor să obțină rezultate și mai bune.

marcat, producție înregistrată până acum. În ceea 
ce privește dezvoltarea pe termen lung, Custom 
are în vedere un transfer al producției din China în 
România. 

„În China realizăm produse de masă, în 
timp ce la Glimboca realizăm produse de înaltă 
tehnologie, utilizând în jur de 40% materii prime 
din România (plăcuțe electrice, cabluri, etc.), chiar 
dacă acestea sunt mai scumpe decât cele chinezești, 
dar sunt mult mai bune”, a declarat directorul 
general al Custom Production Europe, Marius 
Ursulescu. 

În prezent, firma are 70 de angajați și 
intenționează ca, pe lângă dezvoltarea secției de la 
Glimboca, să deschidă una și în orașul Oțelu-Roșu, 
însă totul depinde de intrarea în vigoare a legislației 
privind casele de marcat.

D
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CRUCEA

Gheorghe FRIGIOI - Primar al comunei Crucea

„Noi - primar și consilieri locali - ne vom zbate 
să le ducem pe toate, cu bine, la capăt!”

Constanța

Pagină realizată de Ada MAXIM

rimar de foarte 
mulţi ani în 

comuna Crucea, domnul 
Gheorghe Frigioi este 
mereu deschis dialogului 
şi pregătit întotdeauna 
să demareze planuri 
noi pentru dezvoltarea 
localităţilor pe care le 

are în grijă. În ultima perioadă, s-au finalizat mai 
multe proiecte necesare pentru oameni, investiţii 
realizate fie din bugetul local, fie din alte surse de 
finanţare. Edilul spune că va face tot ce trebuie 
pentru bunăstarea comunităţii, dar pentru aceasta 
are nevoie şi de înţelegerea şi susţinerea cetăţenilor. 
“Orice greutate, oricât ar fi de mare, doar împreună 
o putem depăşi, ajutându-ne şi înţelegându-
ne reciproc. Şi în felul acesta trecem şi peste 
problemele inerente, mai mici sau mai mari, şi peste 
neajunsuri, astfel încât să ne bucurăm de tot ceea 
ce vom realiza împreună. Fiecare proiect pe care îl 
demarăm este pentru noi înşine, deoarece suntem 
parte a acestei comunităţi şi beneficiarii direcţi a 

P ceea ce împlinim. Ne bucurăm că, în ultimii ani, am 
reuşit să facem zeci de locuri de muncă şi, credem 
noi, e un lucru foarte important, în condiţiile în care 
tinerii noştri pleacă în străinătate să lucreze. Vom 
continua investiţiile pe care le-am început în urma 
unui calendar al accesării de fonduri europene şi, 
nu în ultimul rând, cu fonduri locale, prin ceea ce 
am cuprins în strategia de dezvoltare locală până în 
anul 2020”, explică primarul Gheorghe Frigioi.  De 
altfel, spune edilul din Crucea, administraţia locală 
va continua eforturile demarate astfel ca, până în 
2018, toate cele şase sate aparţinătoare comunei 
să aibă străzile interioare şi drumurile comunale 
asfaltate. “Noi, primarii de comune, mai mici sau 
mai mari, prin asfaltarea unor străzi, prin canalizare, 
alimentări cu apă şi modernizări, am făcut ca această 
ţară să se apropie cât mai mult de ceea ce înseamnă 
Europa. Dar nimeni nu vrea să vadă acest lucru, toţi 
văd lupta politică, certurile, unde toată lumea îşi dă 
cu părerea.  Îi asigur pe locuitorii comunei Crucea 
că eu, cât şi colegii din Consiliul Local, am înţeles 
doleanţele lor şi lucrurile de care comunitatea are 
nevoie”, precizează primarul Gheorghe Frigioi.

una ianuarie i-a pus la încercare şi pe lo- 
cuitorii comunei Crucea din judeţul Cons-

tanţa, care s-a confruntat cu coduri de vreme rea, 
zăpadă, viscol şi intensificări ale vântului de peste 
70 km/h, finalizate cu drumuri temporar închise. 
Edilul comunei Crucea, Gheorghe Frigioi, a ţinut 
permanent legătura cu cetăţenii 
şi prin intermediul paginii sale 
de Facebook, unde a postat in-
formaţii la zi despre situaţia dru- 
murilor locale şi din judeţ, aten-
ţionându-i pe consătenii săi să 
nu se aventureze la călătorii de- 
parte de casă. Şi Marius Horia 
Ţuţuianu, preşedintele Consiliu-

La Crucea, paza bună a trecut primejdia rea
lui Judeţean Constanţa, a fost în această perioadă în 
alertă maximă, punând la dispoziţie şi un elicopter 
pentru situaţii de urgenţă. “Am vrut să mă asigur 
că locuitorii judeţului au cel mai rapid mijloc de 
intervenţie în caz de urgenţă medicală. Noul elicopter, 
înlocuit de asigurător, este mult mai performant. 

Acesta va fi operat de SMURD 
Constanţa şi va deservi judeţul. 
Cred că misiunea pe care o are 
această aeronavă este una extrem 
de dificilă, dar ştiu că echipajele 
SMURD sunt dedicate sută la 
sută salvării vieţilor omeneşti”, 
explica preşedintele C.J.C..

158 de ani de la Mica Unire
Î

L

n 24 ianuarie s-au împlinit 
158 de ani de la Unirea 

Principatelor, Mica Unire, reali-
zată de Alexandru Ioan Cuza 
în 1859. Cu ocazia Zilei Unirii 
Principatelor Române, în toată ţa- 
ra au fost organizate ceremonii  
militare și religioase. Ziua de 24 
ianuarie a fost declarată zi de săr- 

bătoare legală în urma unei propu-
neri legislative semnată de 106 par- 
lamentari, aparținând mai multor 
partide politice, care a fost avizată 
favorabil la 18 martie 2014, de că- 
tre Comisia pentru Cultură a Sena-
tului. În expunerea de motive se 
arată că “24 ianuarie semnifică, 
practic, ziua de naștere a statului 

național modern român și trebuie 
ca românii să nu uite acest lucru. ”

“Mica Unire de la 1859 
a fost primul pas important pe 
calea înfăptuirii statului național 
unitar român. La mulți ani, 
români! La mulți ani, România!”, 
a spus primarul comunei Crucea, 
domnul Gheorghe Frigioi.
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SAVÂRSIN
„În zilele noastre, unui primar de comună îi este 

foarte greu să poată crea locuri de muncă!”

)

, Arad

Domnule primar, 
știm amândoi că fără  
poezie omul nu s-ar dis- 
tinge de neant, dar pen- 
tru că, de această dată 

 ne-am propus să dia-
logăm cu edilul comunei 
Săvârșin și mai puțin cu 

 poetul, aș vrea să știu da-
că problema locurilor de muncă în comuna dum-
neavoastră, mai reprezintă o prioritate angoasantă.

Știind că acest „Mic jurnal al primăriilor” 
are o distribuție interregională, dovedită prin 
administrațiile pe care le găzduiește în paginile sale, 
mărturisesc că da, reprezintă o prioritate, motiv 
pentru care reiterez ceea ce am mai spus și anume că 
în zilele noastre unui primar de comună îi este foarte 
greu să poată crea locuri de muncă.

Dar ca primar de oraș?
Ca primar de oraș, sunt șanse ceva mai 

mari pentru că acolo și oportunitățile au o paletă 
practică mult mai largă. Acolo vorbim de fabrici, de 
hipermarketuri ori de generoase parcuri industriale. 
De reținut însă că administrația de azi a comunei 
Săvârșin  dezvoltă intenția de a atrage investitori și 
încurajază în același timp mici producători. Un motiv 
în plus de a invita cititorii jurnalului primăriilor și 
oamenii de afaceri, și în acest an, la cea de-a doua 
ediție a „Târgului de Bucate Regale”.

Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin
rice întâlnire cu domnul Ioan Vodicean, cu omul în care coabitează în deplină armonie poetul 
Banatului istoric și edilul comunei regale Săvârșin, reprezintă pentru mine un moment în care 

îmi reamintesc cu plăcere că omul este și trebuie să rămână „o trestie gânditoare”. Dar pentru a rămâne 
are nevoie de carte și uneori chiar de o carte de poezie; altfel cum ar mai ști că faimosul aforism al lui 
Blaise Pascal, referitor la om, care e o „trestie gânditoare”, e inspirat din Evanghelie, unde Isus spune 
despre Ioan Botezătorul: „Ce aţi ieşit să vedeţi în pustie? O trestie clătinată de vânt”.

Apropo de poezie, e bine ca tinerii care citesc poezie să nu uite că „poezia este nu numai artă: ea 
este însăși viața, însuși sufletul vieții”.

O

Domnule primar, nu pot intervieva un om 
ca dumneavoastră, fără să mă interesez de latura 
spirituală a activității sale ca edil.

Dacă faceți referire la Festivalul Național de 
Literatură „Dorel Sibii”, e bine să știți că în luna 
septembrie a acestui an va avea loc cea de a XIX-a 
ediție. Vom continua apoi cu „Zilele Cetății” și la 
sfârșitul anului cu tradiționalul „Alai al Dubașilor”, 
eveniment cuprins în calendarul județean.

Iar colindul…
E, colindul dubașilor noștri este înscris în 

patrimonial UNESCO.
Dacă și fotbalul din Săvârșin ar fi la înălțimea 

dubașilor…
Domnișoară, noi ne mândrim cu tinerii 

noștri sportivi. Prin efortul lor, componenții echipei 
de fotbal ne reprezintă cu cinste în Liga a IV-a, 
beneficiind, ca și până acum, de sprijinul nostru, atât 
financiar cât și material. 

Și, vedeți dumneavoastră, chiar și aici căutăm 
investitori sau mai bine zis sponsori care, prin 
filotimia lor, ar ajuta clubul să evolueze într-un 
eșalon superior.

 Domnule primar un mesaj pentru locuitorii 
Vetrei Regale?

 Cred că mesajul meu este adecvat  perimetrului 
întregii țări. Anume, să lăsăm răutățile și interesele 
personale deoparte pentru un mai bun mers al 
lucrurilor.

rogramul prima ma-
șină continuă și în anul 

2017, plafonul prevăzut pentru 
garantare fiind de 50 de milioane 
de lei, potrivit unui act normativ 
care se aplică deja.  Programul a 
fost inaugurat în anul 2014, iar 
scopul acestuia este de a încuraja 
cumpărarea de autoturisme noi. 

Astfel, persoanele fizice pot 
achiziționa autoturisme noi cu 
credite garantate de stat. Ceea 
ce trebuie să știți este că și 
dumneavoastră puteți beneficia 
de acest program, cu condiția 
să nu fi deținut un autoturism 
până acum. Concret, valoarea 

garanției este de 50%, iar 
solicitantul trebuie să dispună 
de un avans de 5% din prețul 
de achiziție. În 2016, Guvernul 
a decis ca acel prag de 5% să 
poată fi acoperit cu prima de 
casare obținută în Programul 
„Rabla”.

P
Prima mașină în 2017

Pagină realizată de Jovana STAN

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
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BAIA
„Cercetările de la Caraburun pot contribui substanțial 

la valorificarea patrimoniului comunei!”

Tulcea

Pagină realizată de Ada MAXIM

Lacul Golovița - o poartă  spre visare

Mugurel Laurențiu MARȘAVELA - primar al comunei Baia

upă ce a adus multă zăpadă şi 
geruri năprasnice şi în judeţul 

Tulcea, iarna dă semne că este pe 
sfârşite şi au început deja să apară primii 
vestitori ai primăverii, ghiocei firavi, 
dar meniţi să aducă multe zâmbete. 
Albinuţele de la grădiniţa din Camena, 
comuna Baia, au spus la revedere iernii 
printr-un atelier de creaţie în care şi-
au pus la bătaie toată priceperea lor 
de mici artişti. Copiii de la grupa mică 
au decupat oameni de zăpadă din foi 
de hârtie, i-au colorat cum au ştiut 
mai bine şi s-au bucurat de creaţiile 
lor frumoase, după cum se observă şi 
din fotografiile postate de doamnele 
educatoare pe pagina de Facebook a 
Grădiniţei Camena.

 pune în prac-
tică un proiect 

care se referă la stra-
tegie și scenarii de dez- 
voltare economică, de-
mografică şi turistică a 
teritoriului comunei 
Baia este o ţintă majoră 
în activitatea și viața 
comunei, consideră re- 

prezentanţii Primăriei Baia. Misiunea adminis-
traţiei publice  locale este de a asigura locuitorilor 
servicii eficiente şi de calitate, în condiţii de reală 
transparenţă, dar şi cu implicarea cetăţenilor în 
luarea deciziilor. Una dintre perspectivele de 
dezvoltare şi exploatare a potenţialului turistic în 
zonă ar putea fi descoperirile de la Caraburun. Din 
13 octombrie 2015, în perimetrul localităţii Baia, 

în punctul numit Caraburun Atchik Suhat (Capul 
Negru) s-au desfăşurat săpături arheologice de 
către o echipă româno-franceză de cercetare, în 
cadrul unui proiect desfăşurat de Muzeul Luvru, 
în parteneriat cu Institutul de Studii Sud-Est 
Europene din Bucureşti şi Institutul de Cercetări 
Eco-Muzeale „Gavrilă Simion” din Tulcea. „Cred 
că cercetările de la Caraburun pot contribui 
substanţial la valorificarea patrimoniului cultural 
şi istoric al comunei. După finalizarea cercetărilor 
din campania 2016, am pus pe agenda mea de 
primar planuri pentru exploatarea monumentelor 
şi siturilor din Baia. Dar, aşa cum am mai precizat, 
trebuie să sensibilizăm şi locuitorii, să dorească să 
ştie cine sunt şi de unde vin. Totodată, îmi doresc 
să fim cunoscuţi de cei care vor veni să viziteze 
descoperirile de la Baia”, spune primarul Mugurel 
Laurenţiu Marşavela.

Copiii de la Grădinița din 
Camena au spus 

„la revedere” ierniiei care ajung în comuna Baia, din 
județul Tulcea, au posibilitatea de 

a se bucura de frumuseţi cu adevărat rare, 
la doar câteva minute distanţă. Situată 
pe cursul inferior al râului Ceamurlia, 
Baia este aproape de vărsarea acestuia în 
Lacul Golovița, unul dintre obiectivele 
turistice din zonă, alături de Lanţul Munţilor Hercinici Camena 
– Pecineaga, Lacul Razelm şi Pădurea Babadag. Lacul Goloviţa 
este unul dintre numeroasele lacuri din partea nordică a Podişului 
Dobrogei, din regiunea Delta Dunării, fiind localizat pe teritoriul 
localităţii Jurilovca, la o altitudine de doi metri deasupra nivelului 
mării. Accesul se face prin Baia, pe un drum de ţară, acces indirect 
printr-un canal ce deserveşte o staţie de irigaţie, dar cu potenţial 
de pescuit foarte bun, cu recomandarea să deţineţi o barcă. 

Lacul se bucură de un cadru natural inedit, dominat de 
peisajele lacustre specifice acestei regiuni. Turiştii care aleg 
ca destinaţie de vacanţă această zonă, optează de obicei pentru 
traversarea lacului, ce mărgineşte satul Gura Portiţei, cunoscut ca 
un loc ce se deosebeşte de restul destinaţiilor turistice de pe litoral 
prin liniştea ce caracterizează acest micuţ sat pescăresc. Cel mai 
simplu se ajunge aici plecând din Jurilovca cu vaporaşul sau cu 
alte mijloace de transport similare. În trecut, până în jurul anilor 
1970, Lacul Goloviţa comunica printr-o deschizătură existentă 
aici cu Marea Neagră, care a fost însă închisă treptat. În prezent, 
lacul are un sistem de ecluze, prin care comunică cu Lacul Razim 
şi cu Lacul Sinoe. Peisajele întâlnite de-a lungul lacului sunt 
încântătoare, fiind completate de stufărişurile bogate de papură şi 
pescăruşii jucăuşi de aici. Pe lângă frumuseţea peisajelor, această 
locaţie mai este apreciată şi de cei pasionaţi de pescuit, pescarii 
găsind aici foarte mult biban, caras, somn, plătică şi roşioară.

A

D
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FÂRLIUG Caraș-Severin

În străzile Fârliugului intră peste un milion de euro

Din cartea de istorie a comunei Fârliug
I

Pagină realizată de Jovana STAN

iceprimarul comunei Fârliug, Petru 
Marcu, a semnat cu Compania Naţională 
de Investiţii un contract de finanţare de 

1.200.000 de euro. Cu aceşti bani se vor asfalta 
patru kilometri de străzi în Fârliug, Duleu, Valea 
Mare şi Dezeşti.

„Astfel, închidem tronsoanele de străzi 
comunale, care nu au fost cuprinse în modernizările 
pe bani guvernamentali. Ştiţi că printr-un proiect 
aprobat de Ministerul Dezvoltării am asfaltat cam 
şapte kilometri de 
străzi, iar cele pentru 
care CNI ne-a aprobat 
acum finanţarea nu au 
fost cuprinse în vechiul 
proiect. Prin urmare, 
nu vor mai exista străzi 
comunale neasfaltate 
la noi“,  ne-a spus pri-
marul comunei Fârliug, 
Ioan Borduz.

Tot cu bani de la 
CNI vor fi reabilitate 
şi căminele culturale din satele Duleu şi Remetea 
Pogănici. „Proiectul pentru căminul cultural de la 
Duleu a trecut de comisia tehnică a CNI încă de 
anul trecut. La proiectul de la Remetea Pogănici am 
mai avut un pic de lucru, însă sperăm ca săptămâna 
viitoare să semnăm şi acest contract“, ne-a declarat 
viceprimarul Fârliugului, Petru Marcu.

Cei doi edili sunt bucuroşi şi pentru faptul 

storia comunei Fârliug 
este legată de originile 

ei îndepărtate din perioada 
vechii Dacii. Toponimul este 
de origine dacă și este legat 
de principala ocupație a unui 
trib dacic, păstoritul. În Tabula 
Peutingeriană, copie realizată în 
secolul al XII-lea după o veche 
hartă romană „via publicae”, care 

V că tineretul din Fârliug o să aibă internet wireless, 
contractul pentru acest obiectiv fiind deja semnat cu 
Telekomul. Acelaşi furnizor lucrează la montarea  
de fibră optică în Scăiuş, Duleu, Remetea Pogănici 
şi Fârliug.

Investiţiile în comună vor continua: „Avem o 
serie de proiecte, însă o să vi le detaliem la momentul 
potrivit. Nu are sens să le anunţăm şi apoi să nu 
obţinem finanţare. Alături de domnul viceprimar şi 
de întreaga echipă a Primăriei încercăm să facem 

tot ce ne stă în putinţă, 
lucrări care să bucure 
toţi locuitorii. Chiar 
miercuri, 8 febru- 
arie, am avut la Reşiţa 
prima şedinţă a Gru-
pului de Acţiune 
Locală „Caraş-Timiş“, 
condus de primarul 
comunei Berlişte, 
Nicolae Orăvicean, 
din care fac parte 16 
comune din cele două 

judeţe. Patru sunt din Timiş (printre care amintesc 
Găvojdia, Victor Vlad Delamarina) iar 12 sunt din 
Caraş-Severin (Fârliug, Ramna, Zorlenţ, Berlişte, 
Caraşova şi altele). S-a discutat bugetul grupului 
pe şapte ani, în condiţiile în care s-a aprobat deja 
o finanţare prin programul LEADER, în valoare de 
2.583.969 de euro. Deci, când se vrea se poate“, 
ne-a mai spus Ioan Borduz.

indică principalele drumuri ale 
Imperiului Roman, se arată că pe 
drumul roman care lega Lederata 
de Tibiscum, între Bersovia şi 
Caput Bubalis, se afla localitatea 
Aizis, pe care mulţi istorici au 
localizat-o pe teritoriul actual al 
Fârliugului.

Denumirea de Ferliug 
apare pentru prima dată în 1690, 
același an care indică prima 
atestare documentară. După 
cucerirea de către austrieci, la 
începutul secolului al XVIII-lea, 
are loc și primul recensământ, 
menționând existența a o sută 
de case. Spre sfârșitul aceluiași 
secol, așezarea număra deja 

355 de case, școală și biserică. 
În 1821, se instalează aici 
familiile  nobiliare Gaşpary şi 
Kucerni, cu impact asupra vieții 
sociale în următorul secol. După 
unirea Banatului cu România, 
în 1920, familia Kucerni 
vinde proprietățile și părăsește 
localitatea. Familia Gaspary 
rămâne, însă în 1921 pierd 
foarte multe terenuri, ca urmare 
a reformei agrare, pierzându-se 
astfel în negura istoriei influența 
celor două familii. 

Astăzi, comuna Fârliug 
abundă în legende istorice gata 
să fie descoperite.
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CUMPANA
„Cinste lor, voluntarilor de onoare ai comunei Cumpăna!”

)

Constanța

Dor de Eminescu

Pagină realizată de Ada MAXIM

n 24 ianuarie s-au împlinit 158 de ani de la 
Unirea Principatelor, Mica Unire, realizată 

de Alexandru Ioan Cuza în 1859. La marcarea 
acestui important moment istoric s-au aliniat 
şi membrii administraţiei locale din comuna 
Cumpăna, judeţul Constanţa. Aşadar, în 24 
ianuarie, Primăria şi Consiliul Local al comunei 
Cumpăna, reprezentat legal prin persoana doam- 
nei primar Mariana Gâju, au organizat, înce- 
pând cu ora 11.00, în localitatea Cumpăna, 
o serie de manifestări prilejuite de aniversa- 
rea Unirii Principatelor Române, constând în de- 
puneri de coroane de flori la Monumentul Eroi-
lor, oficierea unei slujbe religioase, premierea 
veteranilor de război  şi tradiţionala Horă a 
Unirii. 

Mica Unire, sărbătorită la Cumpăna

Î

umărul mare al 
voluntarilor din 

Cumpăna şi eforturile 
acestora în acțiunile de 

 deszăpezire din comună 
nu au rămas neobservate 
de către administraţia lo-
cală, care le transmite, 
prin intermediul jurna-

lului nostru, mulţumiri sincere. “Mulţumesc tu- 
turor agenților economici, proprietari ai utilajelor 
de deszăpezire din comuna Cumpăna: S.C. 
Transconstruct SRL Cumpăna, S.C. TRCA SRL 
Cumpăna, S.C. Liviprest SRL Cumpăna, S.C. 
Edicat Cons SRL Cumpăna, domnului Ion Nicolae, 
S.C. Bel Transport S.A., care au venit alături de 
Societatea de salubrizare a comunei și împreună cu 
utilajele acesteia au lucrat necontenit la eliberarea și 
încărcarea zăpezii din fața instituțiilor publice și de 
pe artera principală ce face legătura cu Municipiul 
Constanța. Pentru că acțiunea de deszăpezire are loc 
doar cu societăți ale comunei și cumpăneni. Primăria 

Cumpăna nu își poate permite financiar încheierea 
de contracte de deszăpezire pentru care să plătească 
sume enorme pentru ore de așteptare. Tocmai de 
aceea, vă mulțumesc pentru sprijin. Împreună vom 
depăși orice moment al situației de urgență. Adresez 
mulțumiri Detaşamentului de pompieri Constanţa 
– Port, care au venit în sprijinul autorităților locale 
și au ajutat la lucrările de deszăpezire din incinta 
Campusului Școlar, Centrului After-School și Centrul 
socio-educativ. Mulțumesc cadrelor didactice și 
părinților copiilor pentru implicare. Cinste lor, 
voluntarilor de onoare ai comunei Cumpăna!”, a 
transmis doamna primar Mariana Gâju.

Proiect la final
n data de 27 ianuarie, ora 11.00, în cadrul 
Centrului socio-educativ situat în Comuna 

Cumpăna, a avut loc evenimentul de încheiere al 
proiectului “Centre socio-educative în comunele 
Cumpăna (judeţul Constanţa), Vînători-
Neamţ (judeţul Neamţ) şi Prundeni (judeţul 
Vâlcea), proiect finanţat cu sprijinul financiar 
al Programului RO10-CORAI, program finanţat 
de Granturile SEE 2009-2014 şi administrat de 
Fondul Român de Dezvoltare Socială. 

Î

Î n 16 ianuarie, în incinta Campusului Şcolar din 
Cumpăna, Consiliul Local în colaborare cu Liceul 

Tehnologic “Nicolae Dumitrescu” au deschis programul 
activităţilor culturale ale anului 2017. Sub titulatura “Dor 
de Eminescu”, prima activitate a început cu omagierea 
marelui poet naţional Mihai Eminescu, în 15 ianuarie 
împlinindu-se 167 de ani de la naşterea sa. 

Liceenii, sub îndrumarea doamnelor prof. Corina 
Alina Sîrbu, Ecaterina Alexandru, Mioara Teodorescu, 
Nicoleta Marinescu, Nina Rotaru şi Valentina Luncanu, 
l-au omagiat pe Eminescu prin câteva momente 
literar-artistice ce au cuprins recitări de poezii, eseuri, 
prin reconstituirea atmosferei basmelor şi poeziilor 
eminesciene, precum şi printr-o expoziţe de desene pe 
teme eminesciene, toate încununate cu dezvelirea bustului 
Poetului Nepereche. 

“Pentru noi, Eminescu nu e numai cel mai mare 
poet al nostru şi cel mai stralucit geniu pe care l-a zamislit 
pământul, apele şi cerul românesc. El este, într-un anumit 
fel, întruparea însăşi a acestui cer şi a acestui pământ, cu 
toate frumuseţile, durerile şi nădejdile crescute din ele. 
Noi, cei de aici, rupţi de pământ şi de neam, regăsim în 
tot ce-am lăsat în urmă, de la văzduhul munţilor noştri 
şi de la melancolia mării noastre, până la cerul nopţii 
româneşti şi teiul înflorit al copilăriei noastre. Recitindu-l 
pe Eminescu, ne reîntoarcem, ca într-un dulce somn, la 
noi acasă”, a explicat doamna primar Mariana Gâju.

Ec. Mariana GÂJU - Primar al comunei Cumpăna

N
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BERZOVIA Caraș-Severin

Pagină realizată de Ioan UTURE

Ioan Albu - învățător și 
model pentru comunitate

L
D

 S-a făcut lumină în sat!

Drumul vieții să vă fie presărat cu fericire și iubire. Să aveți parte 
de toată dragostea, de împliniri nenumărate și iubire nemărginită. 
Dumnezeu să vă fie alături la tot pasul! Fiți ca primăvara care își 
trimite rând pe rând solii să vestească renașterea, cu fiecare an! 

Cu ocazia Zilei de 8 Martie, ce se apropie cu pași repezi, 
doamnelor, domnișoarelor, să aveți brațele pline cu flori!

upă alegerile locale din luna iunie, comuna 
Berzovia, cu satele Gherteniș și Fizeș, a 

început să-și schimbe înfățișarea. 
Recent, Primăria Berzovia a dispus executarea 

lucrărilor de reparație la sistemul de iluminat stradal 
din satul Gherteniș. Costurile de aproximativ 36 de 
mii de lei au fost acoperite din bugetul local, iar 
domnul primar Ioan Pop anunță lucrări similare, 
în viitorul apropiat, pentru satul Fizeș. Tot de anul 
acesta vor începe și lucrările la rețeaua de apă-canal, 
ce va deservi satele Berzovia și Fizeș.

Kornelia Klara 
Holossy de Gherteniș

-au împlinit 127 de ani de 
când privighetoarea Banatu-

lui, fiică a satului Gherteniș, Kornelia 
Klara Holossy s-a stins din viață. Știm despre ea că, 
pe când studia la școala măicuțelor din Timișoara, 
la numai 11 ani a fost remarcată pentru vocea și 
talentul deosebit pentru pian de către bătrânul 
tenor al Filarmonicii din Viena, prof. Zimmerman. 
Debutează cu rolul Elvirei din creația pentru operă 
„Ernani” de Giuseppe Verdi, pe scena insulei Corfu, 
în Grecia. Susține apoi concerte pe marile scene 
din orașele europene: Torino, Milano, Budapesta, 
Viena, Sankt-Petersburg, București ș.a. Ajunge să fie 
supranumită „privighetoarea națională a Ungariei” 
la doar 19 ani, însă să nu uităm că a făcut partea din 
comunitatea noastră, ca fiică a Ghertenișului. A fost 
și este una dintre cele mai apreciate soliste de operă 
din Europa, iar una dintre străzile orașului Mako îi 
poartă numele. În Gherteniș, domnul avocat Tiberiu 
Szucs, fiu al satului, a fondat Asociația Kornelia 
Holossy de Gherteniș în semn de adâncă prețuire 
pentru un asemenea talent.

a prima vedere, 
destinul profesoru-

lui Ioan Albu pare a se 
încadra în ceea ce am 
numi o viață obișnuită. 
Născut într-o familie de 
țărani la 9 februarie 1939, 
la Gherteniș, urmează 
cursurile școlii primare 
în sat, după care merge la Școala Pedagogică din 
Timișoara. Este absolvent al Facultății de Filologie 
a Institutului de Pedagogie din Cluj-Napoca și 
activează ca învățător și profesor de limba română 
în școlile din Gherteniș și Berzovia.

Ceea ce uimește este temeinicia cu care 
domnul profesor își practică vocația, devenind 
totodată un animator cultural în zona amintită. Pe 
lângă activitatea de instruire, a înființat muzeul școlar 
din Berzovia, cu colecții numismatice și etnografice, 
scoase la iveală în timpul săpăturilor arheologice. 
În revista Muzeului Banatului Montan din Reșița 
a publicat articole referitoare la viața și cultura 
satelor sale. Pasionat, cum singur mărturisește, 
de „răscolirea pământului și a documentelor care 
mai vorbesc încă de trecutul meleagurilor natale”, 
profesorul rămâne un împătimit al istoriei, urmărind 
investigațiile arheologice din Berzovia. Acum, 
pensionar activ, continuă să fie la fel de modest și 
la fel de discret în continuarea activității de cărturar 
și publicist. De asemenea, ne-a dăruit monografia 
satului Gherteniș, la care a lucrat mai bine de 30 de 
ani.

Acum, în luna sărbătoririi aniversării sale, 
se cade să îl prețuim și să îi mulțumim pentru 
activitatea pedagogică, publicistică și de cercetare a 
comunității noastre. Îi adresăm pe această cale viață 
lungă și liniștită, condusă de același spirit creator 
care ne-a făcut azi să amintim de domnia sa. 

La mulți ani, domnule profesor Albu!

În început de primăvară, vouă, celor care ne faceți viața mai 
frumoasă

Mame, soții, iubite, prietene, surori sau bunici,

S
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Oaspeti în redactia noastra

„Încă din prima zi am învățat de la copii ce înseamnă curajul!”
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Karola KALAPATI  - Specialist Little People

Haideți să le spunem cititorilor noștri ce face 
Asociația Little People și care este misiunea acesteia.

Serviciile de sprijin psihosocial ale Asociației 
Little People au cea mai mare rată de adresabilitate 
copiilor și adolescenților bolnavi de cancer din Ro-
mânia. Asociația este furnizorul de servicii, oferind 
o abordare standardizată, care completează actul 
medical. Oferă suport psihosocial copiilor și familiei 
din momentul diagnosticului, centrat pe nevoile 
specifice ale pacienților prin intermediul programului 
„Nu Mi-e Frică!”, întâlniri specifice, focus group-uri 
cu supraviețuitori, urmărire pe termen 
lung după finalizarea tratamentului, 
educația pacientului, lobby și advocacy. 
Programul de intervenție ,,Nu Mi-e Frică! 
îl are în centrul său pe Leul Curajos – 
mascota programului, și are ca scop 
ajutorarea pacienților în familiarizarea cu 
boala.  În 2006, Asociația Little People 
România a înființat Clubul Temerarii®– 
Comunitatea Națională a Tinerilor Ro- 
mâni Supraviețuitori de Cancer din Româ- 
nia, care numără în prezent peste 400 
de membri și care este cel mai mare grup de sprijin 
reciproc în rândul tinerilor adulți afectați de cancer 
și una dintre cele mai active comunități de acest gen 
din Europa.

În ce orașe activează? 
În România, în 8 centre oncopediatrice din 

Cluj, București, Timișoara, Iași și Târgu Mureș, iar 
în Republica Moldova suntem prezenți în cele 2 
secții de oncopediatrie din Chișinău.

Desfășurați acțiuni pentru tinerii supra-
viețuitori de cancer, membrii Comunității Temerarii?

În fiecare an, Asociația Little People România 
organizează două întâlniri naționale destinate 
exclusiv tinerilor supraviețuitori de cancer: Tabăra 
de Vară Temerarii și Gala de Crăciun 

Ați avut un parcurs îndelungat de la voluntariat 
la specialist Little People. Ce v-a determinat să vă 
implicați ca voluntar?

 Dorința de a fi alături de acești copii și de 
familiile lor în perioada tratamentului. E suficient 
să mergi o singură dată la o secție de oncopediatrie 
pentru a vedea cât de mult înseamnă programul „Nu 
Mi-e Frică!” pentru acești copii și impactul pe care 
acesta îl are. Încă din prima zi de voluntariat, am 
învățat ce înseamnă cu adevărat curajul de la ei.

Ce face un specialist Little People?
Se asigură că fiecare copil bolnav de cancer 

din România are acces direct la un program 
specializat de suport psihosocial specific, că de la 
primii pași în spital până la finalizarea tratamentului 
pacienții simt grija și interesul nostru, că au acces 
la cele mai bune intervenții terapeutice, materiale 
educaționale, programe. Selectează, coordonează și 
monitorizează activitatea voluntarilor, oferă training-
uri, organizează evenimente locale și reprezintă 
asociația la conferințe de profil. 

Ce campanii desfășurați în perioada ce 
urmează? 

În perioada 4 februarie (Ziua In- 
ternațională a Luptei Împotriva Cance-
rului) și 15 februarie (Ziua Internațională 
a Luptei Împotriva Cancerului la Copil), 
desfășurăm Campania Zilele Bandanei 
prin care încurajăm comunitatea din 
România să poarte o bandană în semn 
de solidaritate față de copiii care luptă 
împotriva cancerului.

Cum poate un om de rând să ajute 
micuții?

Orice donație contează! Acestea 
pot fi făcute accesând site-ul asociației sau direct 
în urnele de donație, amplasate în cele mai mari 
lanțuri de magazine și farmacii din țară sau direct 
prin sms la 8844 cu mesajul CANCER. Obiectele 
personalizate, marca Little People, pot fi comandate 
accesând Magazinul Caritabil Online la http://www.
thelittlepeople.ro/products. Iar aplicațiile pentru 
voluntariat le așteptăm cu drag la: http://www.
thelittlepeople.ro/doresti-sa-devii-voluntar.

Ce e cel mai important pentru copii?
Să fie în centrul oricărei activități și abordări 

terapeutice, ca experiența de a lupta împotriva acestei 
boli să nu le răpească copilăria, pofta de a se juca 
și de a fi copii. În perioada spitalizării, activitatea 
specialiștilor și a voluntarilor Little People este 
foarte apreciată, iar în fiecare zi suntem așteptați cu 
mare drag, atât de către pacienți, cât și de mămici. 
Leul Curajos este pentru fiecare copil prietenul cel 
mai bun. Povestea Leului Curajos este asemeni 
poveștilor pacienților din spital. Acest Leu Curajos 
are un rol foarte important în perioada de tratament, 
iar impactul pe care îl are asupra copiilor este de 
nedescris. Pacienții se proiectează în povestea de 
succes a Leului Curajos, care transmite curaj, 
încredere și atinge subiecte delicate de discuție care 
în alt context ar fi greu abordat.  

A consemnat Ionela-Flavia FANU

una aceasta am ales să stăm de vorbă cu domnișoara Karola Kalapati, specialist Little People, 
care ne va vorbi despre activitatea Asociației Little People, despre munca ce stă la baza succesului 

asociației și, nu în ultimul rând, despre micuții bolnavi de cancer, pe care îi încurajăm și pe care vă 
invităm să îi susțineți și dumneavoastră: 
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